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صدور هشدار زرد سازمان هواشناسی
سازمان هواشناسی با صدور هشدار زرد رنگ از تشدید فعالیت سامانه بارشی 
و بارش باران، رعد و برق، وزش باد شدید موقتی در ارتفاعات و بارش برف در 

نقاط سردسیر و نقاط مستعد تگرگ خبر داد.
به گزارش مهر، روز جمعه )۴ آذر( با ورود ســامانه بارشــی به غرب کشور در 
استان های واقع در شمال، غرب، غرب همچنین بخش هایی از خوزستان، غرب 
اصفهان، غرب مرکزی، چهار محال و بختیاری و ارتفاعات و دامنه های جنوبی 
البرز واقع در اســتان های قزوین البرز و تهران، ابرناکی بارش باران گاهی رعد 
و برق و وزش باد شــدید موقتی و در ارتفاعات بارش برف پیش بینی می شود. 
شــدت بارش در جنوب آذربایجان غربی، غرب کردســتان، کرمانشاه و ایلام 
اســت. شــنبه )۵ آذر( بارش در این مناطق ادامه خواهد داشت و یکشنبه )۶ 
آذر( در شمال غرب برخی مناطق غرب و ارتفاعات البرز بارش پراکنده انتظار 
می رود. همچنین با نفوذ جریانات شمالی به سواحل دریای خزر بارش و وزش 

باد در شرق اردبیل، گیلان و مازندران شروع می شود.
دوشنبه )۷ آذر( بارش در سواحل شمالی کشور تشدید شده و در شرق اردبیل 

و شمال خراسان شمالی بارش پراکنده رخ خواهد داد.
سه شنبه )۸ آذر( در شــمال غرب برخی مناطق غرب و استان های مازندران، 
گیلان و ارتفاعات خراســان شمالی بارش پیش بینی می شود و طی این مدت 

در ارتفاعات و مناطق سردسیر بارش به صورت برف است.
طی روز یکشــنبه در استان های اردبیل و گیلان و روز دوشنبه در استان های 
مازندران، گلســتان، خراسان شمالی و خراســان رضوی ۶ تا ۸ درجه کاهش 

دما رخ می دهد.
از بعدازظهر یکشــنبه غرب و مرکز خلیج فارس و طی روز دوشــنبه و ســه 
شــنبه خلیج فارس مواج است و همچنین از اواخر وقت یکشنبه تا بعدازظهر 
سه شــنبه نیز دریای خزر مواج است. بر اســاس اعلام مرکز ملی پیش بینی و 
مدیریت بحران مخاطرات وضع هــوا درباره وضعیت جوی تهران طی دو روز 
آینده؛ آســمان تهران امروز )۵ آذر( نیمه ابری تا گاهی رگبار باران با احتمال 
رعــد و برق با حداقل دمای ۱۱ و حداکثر دمای ۱۸ و روز یکشــنبه )۶ آذر( 
قســمتی ابری همراه با وزش باد و گاهی وزش باد شدید با حداقل دمای ۹ و 
حداکثر دمای ۱۶ درجه ســانتیگراد پیش بینی می شود. طی دو روز آینده هم 
بندرعباس با دمای ۳۱ درجه سانتیگراد گرم ترین و همدان با دمای ۲- درجه 

سانتیگراد سردترین مرکز استان کشور است.

تعهد ۳۳۰۰ میلیارد تومان خیران برای ساخت مدارس 
مدیرعامل جامعه خیرین مدرسه ســاز کشــور گفت: طی سال گذشته خیران 
به میزان سه هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان برای ساخت مدارس تعهد کرده اند .

به گزارش مهر، محمدرضا جعفری در جشــنواره خیرین مدرســه ساز استان 
زنجان، با بیان اینکه تا کنون ۱۵۰ هزار کلاس درس با همت خیران در کشور 
ســاخته شده است، گفت: وی ابراز داشــت: حدود ۴۰ هزار خیّر در کشور در 

زمینه ساخت مدارس فعالیت و مشارکت دارند.
مدیرعامل جامعه خیرین مدرسه ساز کشور گفت: طی سال گذشته خیران به 
میزان ســه هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان برای ساخت مدارس تعهد کرده اند که 
این پروژه در دســت اجرا است. جعفری بر لزوم توجه به توسعه هنرستان های 
فنی و حرفه ای و تجهیز آنها به لوازم به روز تاکید کرد و بیان داشــت: امروز 
مهارت آموزی از اهمیت زیادی در اشــتغال برخوردار است و خیران می توانند 
با کمک به هنرســتان ها، موجب تقویت آموزش در آنها شوند. وی تاکید کرد: 
گسترش امر خیر مدرسه سازی و کریم خیران زا از اهداف برگزاری جشنواره 

خیرین مدرسه ساز در استان ها است.
مدیرعامل جامعه خیرین مدرســه ساز کشــور، تصریح کرد: ساخت مدرسه 

باقیات صالحات ضامن خیر دنیا و آخرت است.
جعفری با بیان اینکه پیش از این حدود ۲۰ درصد مدارس کشور خیّرساز بود، 

افزود: اکنون بیش از ۴۹ درصد مدارس با مشارکت خیرین ساخته می شود.
وی بر لزوم توجه به نیازها و لزوم ورود خیران به تأمین آنها اشاره کرد و گفت: 
احداث فضاهای ورزشی، کتابخانه و هوشمندسازی مدارس از نیازهای کنونی 

در کنار ساخت مدارس است.
مدیرعامل جامعه خیرین مدرسه ساز کشور بیان داشت: خیران پس از ساخت 
مــدارس باید کنار مدارس بمانند و در مدارس هیأت امنایی این زمینه وجود 
دارد که خیران عضو هیأت امنا شوند و در ادامه در رفع نیازهای جدید مدارس 

نقش آفرینی کنند.

آرامستان جدید تهران سال آینده افتتاح می شود
مدیرعامل ســازمان بهشت زهرا از افتتاح نخستین آرامستان جدید تهران در 
ســال آینده خبر داد و گفت: برای ایجاد آرامســتان ها اقداماتی درحال انجام 

است که اولین آن تا ۶ ماه آینده به بهره برداری می رسد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان بهشت زهرا )س(، جواد تاجیک در نشست 
ماهانه شــورای مدیران این سازمان به لزوم در دستور کار قرار گرفتن توسعه 
امور در ســه حوزه فرهنگی اجتماعی خدماتی ســازمان اشاره داشت و گفت: 
فضای داخلی بهشت زهرا )س( حتماً باید معماری ایرانی اسلامی داشته باشد. 
بهشــت زهرا حتماً نیاز به مســاجد نمازخانه های بیشــتری دارد، باید فضای 
داخلی بهشــت زهرا به شعائر اسلامی-ایرانی مزین شــود. همچنین موضوع 
فرهنگ سازی آداب زیارت موضوع بســیار مهمی است که باید در دستور کار 
قرار گیرد. وی درخصوص توسعه زیرســاخت ها و اقدامات عمرانی در بهشت 
زهرا )س( گفت: موضوع ســایر آرامستان ها و توسعه آن در دستور کار است. 
برای ایجاد آرامستان ها جدید نیز اقدامات خوبی درحال انجام است که اولین 
آن تا ۶ ماه آینده به بهره برداری خواهد رسید. مدیرعامل سازمان بهشت زهرا 
)س( در پایــان با اشــاره به لزوم انجام اقداماتی کــه کیفیت ارائه خدمات به 
مردم را ارتقا خواهد داد، گفت: تمرکززدایی از پایانه آمبولانس های بهشت زهرا 
درحال انجام است تا بتوانیم خدمات به مردم را در سریع تر زمان انجام دهیم.

دلایل افزایش هزینه ثبت نام
 آزمون ورودی مقطع دکتری

قائم مقام ســازمان سنجش آموزش کشور دلایل افزایش هزینه ثبت نام آزمون 
ورودی مقطع دکتری دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی را تشریح کرد.

»محمدحســین حاجیلو« در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در مورد هزینه برگزاری 
آزمون ورودی مقطع دکتری نیمه متمرکز )Ph. D( دانشــگاه ها و مؤسســات 
آموزش عالی سال ۱۴۰۲، گفت: برای برگزاری این آزمون، فعالیت های بسیاری 
از سوی ســازمان سنجش آموزش کشــور انجام می شــود و بر همین اساس 
هزینه های ثابت و متغیر این آزمون با توجه به حجم فعالیت ها و تورم موجود به 
صورت پله ای افزایش یافته اســت.  وی با اشاره به برگزاری آزمون های متفاوت 
از سوی سازمان سنجش آموزش کشور خاطرنشان کرد: این سازمان هزینه های 
زیادی را برای برگزاری آزمون ها متحمل می شــود که برای داوطلبان مشــهود 
نیســت و می توان به جرأت اذعان کرد کــه میانگین هزینه هر داوطلب آزمون 
دکتری با توجه به ۲۴۶ کدرشــته امتحانی، حداقل دو برابر مبلغی است که از 
داوطلبان این آزمون هنگام ثبت نام دریافت می شــود زیرا هرچه تنوع رشته ها 

بیشتر می شود خدمات بیشتری برای برگزاری آزمون مورد نیاز است. 
معاون برنامه ریزی و مدیریت منابع ســازمان سنجش آموزش کشور با اشاره به 
هزینه های عمومی و اداری برگزاری آزمون ها، گفت: بخشی از این هزینه ها صرف 
تهیه کاغذ و چاپ سؤالات و پاسخنامه، دستمزد طراحان سؤال و عوامل اجرایی 

و هزینه های مراکز برگزاری آزمون ها در تهران و شهرستان ها می شود. 
حاجیلو با اشاره به استفاده سازمان از سرویس های حمل و نقل پستی زمینی و 
هوایی برای ارسال و بازگشت محموله سؤالات شامل دفترچه و پاسخنامه، گفت: 
تعرفه های ارســال مرسوله ها افزایش یافته است و راه دیگری به جز استفاده از 
این خدمات وجود ندارد.  قائم مقام رئیس ســازمان سنجش آموزش کشور در 
ادامه اظهار کرد: درصدد هســتیم تا هزینه های اداری را به نفع داوطلب کاهش 
دهیم، اما برخی از فرایندها برای حفظ سلامت آزمون و رعایت عدالت آموزشی 

در گزینش علمی، بسیار ضروری است. 
وی در پایان تصریح کرد: بهای تمام شــده آزمــون نیمه متمرکز ورودی دوره 
دکتری )Ph. D( ســال ۱۴۰۲ بدون احتساب هزینه های محل برگزاری لحاظ 

شده است تا هزینه های دریافتی از داوطلبان بیش از این افزایش نیابد.

آب و هوا

آموزش و پرورش

شهری

آموزش عالی

تداوم بلاتکلیفی لایحه »حمایت از زنان در برابر خشونت«

توضیح محیط زیست درباره نحوه هزینه کرد برای »پیروز«

تعداد زیادی از دانشجویان دانشگاه صنعتی اصفهان مسموم شدند

با وجود آنکه در دو سال اخیر موارد معاینات مربوط به زنان 
مدعی همسرآزاری جسمانی با سیر نزولی همراه بوده است 
اما همچنان طی پنج ســال گذشته، زنان بخش اعظمی از 
این معاینات را به خود اختصاص داده اند و آمارها بیانگر این 
اســت که ۹۶ درصد از موارد معاینات مدعیان همسرآزاری 
جسمانی در ســال ۱۴۰۰ مربوط به زنان بوده است که در 

قیاس با سال ۹۹ روند کاهشی داشته است.
بــه گزارش ایســنا، همــواره طی پنج ســال اخیر چیزی 
در حــدود ۹۴ تا ۹۶ درصــد از موارد معاینــات مدعیان 
همسرآزاری جسمانی مربوط به زنان بوده است و  آمارهای 
موجود بیانگر این اســت که گرچه از سال ۹۶ تا ۹۸ موارد 
معاینات مربوط به زنان مدعی همسرآزاری جسمانی رشد 
داشته اما از ســال ۹۸ به بعد این آمار با سیر نزولی همراه 
بوده اســت. مطابق با جداول آماری منتشــر شده از سوی 
مرکز آمار که اطلاعات آن از ســازمان پزشکی قانونی اخذ 
شده اســت؛ به طور کلی در سال گذشته ۷۷ هزار و ۶۳۷ 
مورد معاینه مربوط به مدعیان همسرآزاری جسمانی انجام 
شده اســت که ۹۶.۷ درصد از این معاینات مربوط به زنان 
بوده است. در واقع طی سال گذشته ۷۵ هزار و ۱۳۰ مورد 
معاینه جســمانی و ۱۲۷ مورد معاینــه روانی بر روی زنان 
مدعی همســر آزاری انجام شده که نشان می دهد این آمار 

در قیاس با سال ۹۹ روند کاهشی داشته است.
آمار مربوط به ســال گذشــته در قیاس با سال ۹۹، نشان 
می دهــد مــوارد معاینه جســمانی بر روی زنــان مدعی 
همســرآزاری با کاهش ۲.۶ درصدی و موارد معاینه روانی 

بر روی این زنان با کاهش ۲۶ درصدی همراه بوده است.
بنا بر اعلام محققان، طی پاندمی کووید ۱۹ خشونت خانگی 
در جهان به ســمت خشــونت  روحی و روانی سوق یافت؛ 
به طوری که گرچه در این ایام شــاهد کند شدن سیستم 
قضایی بودیم اما برخی کشورها خشونت خانگی را در لیست 

»دعاوی اضطرار« خود قرار دادند.
پیش از این، شــیرین احمدنیا عضو هیــات مدیره انجمن 
جامعه شناســی ایران با بیان اینکه قبــل از پاندمی کووید 
۱۹ با »پاندمی خشــونت علیه زنــان« مواجه بودیم چراکه 
حدود ۲۵۰ میلیون زن و دختر در جهان از جانب شرکای 
زندگی خود مورد آزار قرار می گرفتند، اظهار کرده بود: »با 
پاندمی کووید ۱۹ خشونت علیه زنان در شرایط وخیم تری 
قــرار گرفت چراکه نهادهای ذیربــط دچار ضعف عملکرد 
شدند و دسترسی به خدمات نیز برای این زنان دشوار شد. 
اگر به زمینه ها و ریشــه این مساله توجه داشته باشیم در 
می یابیم خشــونت علیه زنان محدود به خشــونت خانگی 
نمی شــود و زمینه بروز آن عرصه خصوصی و عمومی نظیر 
محل تحصیل و اشــتغال و معابر و فضای تردد در شهر را 

نیز شامل می شود.«
خشونت گرانی که رفتار خود را 

»مردانه« تلقی می کنند
به گفته کارشــناس، بعضا مردان خشونت گر خود را خاطی 
و متخلف نسبت به ارزش ها تلقی نمی کنند بلکه رفتار خود 
را »مردانه« نیز می پندارند، از این رو فرد خشــونت گر خود 
را نیازمند تغییر نمی داند چراکه این رفتار طی نسل ها تکرار 
و در برخی افراد تبدیل به ســنت فرهنگی شده و در عین 
حال آموزشــی نیز در این زمینه داده نشده است. هر چند 
سازمان بهزیستی طی دو سال اخیر کرونا به این مهم ورود 
کرده و با هدف کمک به زنان در معرض خشــونت خانگی 
اقدام به راه اندازی و فعالیــت پنج مرکز مداخلات خانواده 

محور اقدام کرد که کارشــان بر مرتکبین خشونت و ارایه 
مشاوره به آنها متمرکز است. تهمینه شاوردی، عضو هیات 
مدیره انجمــن ایرانی مطالعات زنان در خصوص افزایش یا 
کاهش خشــونت علیه زنان ایرانی در دوران پاندمی کووید 
۱۹ و قرنطینه، به ایسنا گفته بود:»نتایج مطالعه ای که اخیرا 
توسط یکی از مراکز علمی در ایران انجام شد نشان می دهد 
کــه ۷۷.۲ درصد زنان حداقل یکی از انواع خشــونت را در 
دوران قرنطینه تجربه کرده بودنــد که از این میان، ۹۱.۲ 
درصد خشونت روانی، ۶۵.۸ درصد خشونت جسمی، ۴۲.۶ 
درصد خشــونت جنســی و ۳۸.۲ درصد خشونت منجر به 
صدمه را تجربه کرده اند. بنابراین این مشکلات در مجموع 
در خانواده افزایش یافته است.« به گفته وی، اکثر مطالعات 
بیانگر این است که زنان جوان تر و دارای تحصیلات پایین 
بیشتر در معرض خشــونت از سوی همسر قرار می گیرند، 

همچنین خشونت علیه زنان با »سن« مرد در رابطه است به 
طوری که هر چه میزان سن مرد افزایش یابد خشونت مرد 
نســبت به همسرش کاهش پیدا می کند و هر چه سن زن 
به هنگام ازدواج کمتر باشد، میزان خشونت علیه او توسط 
همســرش افزایش می یابد. با این وجــود در حالی گزارش 
کشورهای مختلف بیانگر گسترش خشونت علیه زنان تا ۳۰ 
درصد در مدت پاندمی کووید ۱۹ است که در این بین بعضا 
علت پایین بودن آمار خشونت علیه مردان عوامل متفاوتی 
از جمله شرمســاری در پیگیری امــر و یا عدم پیش بینی 

سیستم حمایتی در این زمینه نیز عنوان می شود.
 لایحه »حمایت از زنان در برابر خشونت« 

چه شد؟
 تدویــن لایحه »حفظ کرامت و حمایــت از زنان در برابر 
خشــونت« در معاونت امور زنان و خانــواده دولت یازدهم 

با هدف جلوگیری از خشــونت علیه زنان و حمایت قانونی 
هرچه بیشتر از زنان خشــونت دیده آغاز شد و پیگیری ها 
برای تصویب آن در کمیسیون لوایح دولت تا دولت دوازدهم 
ادامه یافت و نهایتا پس از گذشت قریب به ۱۰ سال از زمان 
تدوین اش، در کمیســیون لوایح دولت تصویب و سرانجام 
اردیبهشت سال گذشــته در مجلس شورای اسلامی اعلام 

وصول شد.
درحالی بالغ بر یک ســال از زمــان اعلام وصول لایحه یاد 

شده می گذرد که همچنان خبری از تصویب آن نیست.
پیش تر فاطمه قاسم پور، رئیس فراکسیون زنان و خانواده 
مجلس شورای اســلامی با اشاره به بررسی های کارشناسی 
لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشــونت در 
ارتبــاط با جمعی از قضــات، وکلا، حقوق دانان، مددکاران 
اجتماعی، جامعه شناســان و روانشناســان، به ایسنا گفته 
بود: »اعضای کمیســیون اجتماعی به تغییر رویکرد لایحه 
از کیفری به ترمیمی و تقویت رویکرد پیشــگیرانه آن و نیز 
بررسی بیشــتر مفاد حقوقی- قضایی لایحه، تاکید دارند. 
ممکن اســت تامین امنیت زنان  در برخی مناطق کشور، 
نیازمند مداخلات باشــد که در لایحه نسبت به آن غفلت 
شده باشــد و یا ممکن است نوع مداخلات تعریف  شده در 
لایحه در مورد برخی اقسام خشونت، برای رفع آن در برخی 
مناطق کفایت نکند یا حتی آســیب زا باشد و نهاد خانواده 
یا امنیت زنان را متضرر کند.« به گفته قاســم پور، کلیات 
لایحه مذکور ابتدا در کمیســیون اجتماعی با قاطعیت آرا 
رای آورد و ســپس در کمیته تخصصی مورد بررســی قرار 
گرفت. وی با بیان اینکه بیش از یک ســال درگیر بررسی 
لایحه »حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشــونت« 
در کمیتــه تخصصی بودیم، گفته بود:» ابتدا تصورمان این 
بود که تا شــهریور سال گذشته کارمان به اتمام می رسد و 
تا قبل از بودجــه ۱۴۰۱ می توانیم آن را به صحن مجلس 
برســانیم، اما به علت آن که لایحه نسخه پشتیبان نداشت 

فاقد الگوی منسجم بود.
 از سویی شــاهد تکالیف متعدد برای دستگاه ها بودیم که 
بایــد اعلام می کردند قادر به انجام آن هســتند یا خیر. ما 
گاهی در رابطه با خشــونت در عرصــه اجتماعی صحبت 
می کنیم که معتقدیم در این عرصه باید تا جایی که ممکن 
اســت با برخوردهای کیفری و ســلبی وارد شویم، اما در 
حوزه خانواده، شــرایط پیچیده تر است و باید با ملاحظات 
بیشتری وارد شد. نتایج برخی پژوهش  های اجتماعی نشان 
می دهــد که خیلی از زنانی که در خانواده مورد خشــونت 
قرار می گیرند، لزوما به دنبال مجازات همسرشان نیستند، 
امــا می خواهند حاکمیت مداخله بازدارنده ای برای آن مرد 
داشته باشد. البته این در رابطه با خشونت فیزیکی است و 
منظورم خشونت هایی مانند قتل و مانند آن نیست. در هر 

صورت ما سعی کردیم این روش را پیش بگیریم.«
به گزارش ایسنا، کارشناسان معتقدند، پاندمی کووید ۱۹ بار 
ســنگینی را به زنان تحمیل کرده و در این ایام نابرابریهای 
جنســیتی در جهان رو به افزایش رفته اســت. اما به گفته 
فعالان حوزه زنــان گرچه می توان ادعا کرد که ما جزو ۱۰ 
کشور خطرناک برای زیست زنان نیستیم اما شکاف عمیقی 
با کشورهای حوزه اســکاندیناوی داریم که برای پر کردن 
این شکاف باید برنامه های بلند مدتی داشته باشیم. از این 
رو امروزه بیش از پیش اصلاح ســاختار حقوقی و افزایش 
مجازات عاملان خشونت علیه زنان و تقویت ضمانت اجرای 

این مجازات ها احساس می شود.

معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت 
محیط زیست با بیان اینکه اولویت هزینه کرد 
در محیط زیست برای یوزپلنگ هایی است که 
در طبیعت زندگــی می کنند، اظهار کرد: ولی 
این اولویت بندی به این معنا نیست که ما برای 
پیــروز کم هزینه خواهیم کــرد. هر هزینه ای 
که لازم باشــد تا یوز زنده بماند، زندگی کند 

و شرایط خوبی را طی کند ما فراهم می کنیم.
به گزارش ایســنا، چندی پیــش مصاحبه ای 
درباره آخرین وضعیت »پیروز« و زمان انتقال 
آن به »توران« منتشر شد. در این خبر معاون 
محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط 
زیست ضمن تشریح آخرین وضعیت »پیروز« 
و احتمال انتقال او در فروردین ماه سال آینده 
به مرکز تکثیر در اســارت تــوران گفته بود ما 

»پیروز« را حتما به توران انتقال خواهیم داد اما 
برنامه ای برای رهاسازی او در طبیعت نداریم. 
ضمــن اینکه ما نمی خواهیم اعتبــار، انرژی و 
هزینه  ســازمان را بیش از این برای »پیروز« و 

حتی شرایط تکثیر صرف کنیم.
این بخش از صحبت های اکبری با انتقاداتی از 

سوی همراه شد.
حســن اکبری در گفت و گو با ایسنا نسبت به 
انتقادات وارد شــده نسبت به صحبت های وی 
درباره نحوه هزینه کرد برای »پیروز« اظهارکرد: 
همیشــه مطرح کرده ایم که اولویت هزینه کرد 
برای یوزپلنگ هایی است که در طبیعت زندگی 
می کنند چراکــه ظرفیت اعتباری ما نامحدود 
نیســت بنابراین اولویت را بــه یوزپلنگ های 
ســاکن در طبیعت می دهیم. وی تاکید کرد: 

ولی این اولویت بندی به این معنا نیست که ما 
برای پیروز کم هزینه خواهیم کرد. هر هزینه ای 
که لازم باشد تا یوز زنده بماند، زندگی و شرایط 

خوبی را طی کند ما فراهم می کنیم.
 معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت 
محیط زیست با بیان اینکه شرایط آب و هوایی 
و زندگی در »توران« برای این گونه بهتر است، 
گفت: علت اصرار ما بــرای انتقال »پیروز« به 
مرکز تکثیر در اسارت در توران، شرایط مناسب 
زندگی در آن جاســت چرا که تکامل بدنی آن  
برای زندگی در چنین محیطی اســت ولی ما 
الان او را در تهــران و هوای آلــوده نگهداری 
می کنیــم. وی افزود: در توران ســایت تکثیر 
داریم که مجهز به نگهبان، دوربین مداربسته و 
تحت کنترل است و در صورت انتقال »پیروز« 

به آن جا شرایط بهتری فراهم خواهد شد.
اکبری در پایان تاکید کرد: هدف این است که 
انــرژی، زمان و هزینه ای کــه در تهران صرف 
می کنیــم، صــرف نگهــداری از یوزپلنگ در 

زیستگاه شود ولی تا هر زمانی که کارشناسان 
صلاح بدانند، چه در تهران و چه در توران برای 
نگهداری پیروز اقدامات و هزینه های لازم انجام 

خواهد شد.

شــیوع علائم و مشکلات گوارشــی در میان تعداد زیادی 
از دانشــجویان دانشــگاه صنعتی اصفهــان، باعث نگرانی 

دانشجویان این دانشگاه شده است.
در ارتباط با شیوع علائم نوعی از آلودگی و بیماری در میان 
تعداد زیادی از دانشجویان دانشگاه صنعتی اصفهان، یکی از 
دانشجویان این دانشگاه به خبرنگار ایسنا می گوید: قبلا نیز  
شاهد چنین اتفاقی در دانشگاه صنعتی اصفهان بودیم. این 
آلودگی وارد این دانشگاه شده و تعداد زیادی از دانشجویان 
را درگیر کرده است. اما سوال ما این است: چرا ما باید شاهد 

چنین اتفاقی در این دانشگاه باشیم؟
وی ادامه داد: زمانی که در اردیبهشــت ماه تعدادی زیادی 
از دانشجویان حالشان بد شد، تنها پاسخی که شنیدیم این 
بود که این موضــوع در پادگان ها و مکان های دیگری هم 

اتفاق افتاده، دانشــگاه هم مثل دیگر مکان ها. بهداشت را 
رعایت کنید!

این دانشــجو در ارتباط با تعداد دانشجویان مسموم شده، 
ادامــه داد: به نقل از بهداری دانشــگاه، تعداد افرادی که تا 
دیروز ســاعت ۲ بعد از ظهر به دلیل این مشــکل، ویزیت 
شــده اند ۲۵۲ نفر بوده اســت و تعداد ۵۰ نفر هم بر روی 
تخت های اورژانس بهداری در حال دریافت خدمات بوده اند، 
این در حالی اســت که برخی خبرگزاری ها و مســئولین 
دانشــگاه، تعداد مبتلایــان را ۶۰ نفر اعــلام می کنند. ما 

می گوییم این عدد ۶۰ نادرست است. 
در این رابطه، ســعید مســتاجران، مدیر روابط عمومی این 
دانشگاه در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: در چند روز اخیر، 
تعداد زیادی از دانشــجویان دانشگاه صنعتی با علائم تب 

و مشــکلات گوارشی از جمله، اســهال و استفراغ به مرکز 
بهداشــت این دانشــگاه مراجعه کرده اند. به دلیل افزایش 
مراجعه کنندگان، مرکز مبارزه با بیماریهای عفونی بهداشت 
استان، برای پیشگیری از گسترش این بیماری، درخواست 

نمونه برداری کرده و نیز اقدامات اولیه را انجام داده اند.
وی در ارتبــاط بــا نظر برخــی از دانشــجویان، مبنی بر 
مســمومیت غذایی حاصل از مصرف غذای سلف دانشگاه، 
خاطرنشان کرد: اینکه این اتفاق ناشی از مسمومیت غذایی 

باشد، هنوز محرز نشده است. 
مستاجران ادامه داد: بحث اینکه منشا این بیماری، آلودگی 
آب باشد، به طور کلی منتفی است. ظاهرا این وضعیت ناشی 
از یک بیماری ویروسی است و این بیماری ویروسی امکان 
انتقال از هر چیزی را دارد. کارشناســان در حال پیگیری 

هستند تا دلیل این بیماری مشخص شود.
مدیر روابط عمومی دانشــگاه صنعتی اصفهان، افزود: تنها 
کســانی که غذای سلف دانشــگاه را مصرف کرده اند دچار 
این بیماری نشــده اند. در میان مراجعه کنندگان، کسانی 
که غذای ســلف را مصرف نکرده اند هم وجــود دارند. در 
بیمارســتان ۹ دی خمینی شهر، مراجعاتی با همین علائم 
گزارش شده اســت. همچنین از پرسنل دانشگاه در کوی 
اســاتید و کوی کارمندان هم افــرادی درگیر این بیماری 
شــده اند، در حالی که ایــن افراد غذای ســلف را مصرف 

نمی کنند. 
در حال حاضر، به گفته مدیر روابط عمومی دانشگاه صنعتی 
اصفهان، کارشناســان بهداشــت در حال بررسی علت این 

بیماری یا مسمومیت هستند.

رئیس اداره بیماری های قابل پیشــگیری با واکســن 
وزارت بهداشــت با اشــاره به افزایش مــوارد ابتلا به 
سرخک در کشور، در عین حال از برنامه این وزارتخانه 
بــرای واکسیناســیون ســرخک و فلج اطفــال اتباع 
غیرایرانی زیر ۱۵ ســال در ۲۷ دانشگاه علوم پزشکی 

و از ابتدای دی ماه خبر داد.
دکتر سید محسن زهرایی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
آخرین وضعیت شــیوع سرخک در کشــور، گفت: از 
ابتدای سال جاری میلادی )اوایل دی ۱۴۰۰( تاکنون 
۲۰۲ مورد تایید شده آزمایشگاهی سرخک در کشور 
داشــتیم که حــدود ۵۳ درصد آنها را اتباع تشــکیل 
می دهند و تقریبا می توان گفت از این آمار ۹۵ درصد 
مبتلایان، اتباع افغانســتان بودند و ۴ یا ۵ مورد مبتلا 
به سرخک پاکستانی و یک مورد هم عراقی داشته ایم.

وی افزود: موارد مبتلایی که از کشــورهای همســایه 
وارد ایران می شــوند طبیعتا می توانند ســبب سرایت 
بیماری به ایرانیان هم شــوند؛ به شــکلی که کمتر از 
نصف آمــار کلی، مبتلایان ایرانی بودند و این نشــان 
دهنده این اســت که ما در معرض خطر بالای انتشار 

بیماری سرخک هستیم؛ زیرا کشورهای همسایه بویژه 
همسایگان شرقی و افغانستان در زمینه واکسیناسیون 

سرخک وضعیت مناسبی ندارند.
وی با اشــاره به اینکه در نتیجه رایــج بودن بیماری 
ایــن کشــورها  هــر از چندگاهــی  ســرخک در 
همه گیری های سنگین ســرخک در آنها رخ  می دهد، 
تاکید کرد: به شــکلی که در ســال جــاری میلادی 
ســنگین ترین همه گیری سرخک در ۱۰ سال گذشته 
در افغانســتان رخ داده اســت و این طبیعی است که 
افرادی که از این کشــور به ایران ســفر می کنند اگر 
مبتلا باشــند، بتوانند بیماری را به ساکنین ایران هم 
انتقال دهند و همین امر سبب شد تا موارد مبتلای به 

سرخک ما نیز نسبت به سال قبل افزایش یابد.
او درباره آمار بروز ســرخک در ایران در سال گذشته 
میلادی،   اظهار کرد: ســال گذشــته میلادی )ســال 
۲۰۲۱( تعداد ۱۰۳ مورد تایید شــده آزمایشــگاهی 
ســرخک در کشور داشتیم اما امسال با افزایش شدت 
همه گیری در افغانســتان تعداد موارد تاکنون به ۲۰۲ 

نفر افزایش یافته است.

مدیرکل دفتــر نظارت و پایش مصــرف فرآورده های 
ســلامت ســازمان غذا و دارو از اجرای طــرح امحاء 
استاندارد داروها در پایان سال جاری خبر داد و گفت: 
پایلوت این طرح در سال گذشته انجام شد و امیدواریم 
بتوانیم این برنامه را در اســفند ماه امسال مجددا اجرا 
کنیم تا مردم داروهای مازادشان را جمع اوری کرده و 

به داروخانه های منتخب تحویل دهند.
دکتر نوشین محمدحسینی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
نحوه امحــاء داروهای بدون مصرف یــا تاریخ مصرف 
گذشته، گفت: طرحی در زمینه تحویل داروهای بدون 
مصرف یا تاریخ مصرف گذشــته به داروخانه ها داشتیم 
که از سوی ۱۰۰ داروخانه  منتخب در شهر تهران و به 

صورت پایلوت انجام شد.
 البته داروخانه ها به نحوی انتخاب شده بودند که از نظر 
جغرافیایی تمام تهران را پوشــش دهند. با اجرای این 
طرح، حجم بسیار زیادی دارو جمع آوری شد.وی ادامه 
داد: به این ترتیب علاوه بر اینکه از ورود این داروها به 
طبیعت جلوگیری شد، این داروها به شرکت هایی که 
آن ها را بی خطر کرده و با روش صحیح امحاء می کنند، 

ارســال و به صورت رایگان این اقدامات انجام شد و از 
همه دست اندرکاران آن تشکر می کنیم.

وی افزود: نتایج پایلوت این طرح آماده انتشار است، اما 
باید توجه کرد که کشوری شدن آن نیازمند همراهی 

افراد بسیاری است. 
در پایلوت این طرح، شرکت ها تقبل کرده بودند که تا 
پنج تن زباله دارویی را به صورت رایگان بی خطرسازی 
کنند، اما ادامه این کار مستلزم پرداخت هزینه امحاء 
و حمل و نقل اســت. باید توجه کرد که شــرکت های 
امحاءکننده در سه شــهر قزوین، ساوه و اصفهان قرار 
دارند کــه زباله های دارویی باید به آنجا حمل و امحاء 

شوند. 
طبیعتا این اقدام هزینه های بزرگی را می طلبد که باید 
از کمک خیرین و دوســتداران محیط زیست استفاده 
کنیم. محمدحســینی تاکید کــرد: امیدواریم بتوانیم 
این برنامه را در اســفند ماه امسال مجددا اجرا کنیم 
تــا در زمانی کــه مردم در حال خانه تکانی هســتند، 
داروهایشان را هم جمع آوری کرده و به داروخانه های 

منتخب تحویل دهند.

فعلا داروهای بی مصرف را در خانه نگه داریدآمار جدید از مبتلایان سرخک در کشور

ارائه مشاوره به مردان مرتکب »خشونت خانگی«
سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور با اشاره به فعالیت ۲۸ خانه امن در سطح کشور 
که جهت کمک به زنان در معرض خشــونت خانگی راه اندازی شــده است، گفت: پنج مرکزمداخلات خانواده محور در 
سطح کشور وجود دارد که حدود دو سال از فعالیت این مراکز می گذرد؛ مراکزی که به صورت خانواده محور و مدل کار 
آنها با تمرکز بر مرتکبین خشونت است. محمدرضا حیدرهایی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه سازمان بهزیستی در 
زمینه خشونت های خانگی، خانه امن و مرکز مداخله در بحران فعالیت دارد، گفت: خانه های امن جهت کمک به زنان 
در معرض خشونت خانگی ایجاد شده است که در سطح کشور ۲۰ خانه امن غیردولتی و ۸ خانه امن دولتی وجود دارد. 

افرادی که به خانه های امن وارد می شوند از طریق تماس با خط ۱۲۳ و با هماهنگی مرجع قضایی معرفی می شوند.
وی با بیان اینکه ۵ مرکز مداخلات خانواده محور نیز در سطح کشور فعالیت دارند، اظهار کرد: حدود دو سال از فعالیت 
»مراکز مداخله در بحران خشــونت خانگی« می گذرد؛ مراکزی که به صورت خانواده محور و مدل کار آنها با تمرکز بر 
مرتکبین خشونت است. فعالیت این مراکز به این صورت است که پس از دریافت حکم قضایی برای احضار فرد مرتکب 

خشونت در یکی از مراکز بهزیستی برای ارائه خدمات روانشناسی و مشاوره از قاضی پرونده اجازه گرفته می شود.
حیدرهایــی افزود: افرادی که در مراکز کار با مرتکبین خشــونت خانگی فعالیت دارند عــلاوه بر آموزش  برای کار در 

خانه های امن، آموزش های ویژه تری دریافت می کنند، چراکه کار با مرتکبین خشونت خانگی کار پیچیده تر است. 
سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور با اشاره به اینکه جامعه هدف »مرکز مداخله در 
بحران در خشونت خانگی« اکثرا »مردان« هستند، ادامه داد: به طور مثال ممکن است مردی در منزل همسر خود را 
مورد آزار قرار دهد، البته در کشــور مردانی هستند که تحت خشونت قرار گیرند اما تعداد این افراد بسیار پایین است 
که نیاز به مداخله بهزیســتی ندارد و از سوی دیگر نیز مرکزی هم برای برخورد با مرتکبین خشونت خانگی ویژه زنان 

وجود ندارد.


